
INFORMACE STAROSTKY 

    
   Zastupitelstvo na svém 10. veřejném zasedání schválilo realizaci akce „D
v zahradě MŠ Míru“.  Montáž herních prvků bude probíhat v tomto m
financováno z rozpočtu MŠ na rok 2012 a z dotace MMR. Děti tak získají nový areál pro 
svůj motorický vývoj. MŠ Polská také mění svůj vzhled – na podzim tohoto roku by m
mít novou fasádu. Akce je hrazena z finančních prostředků MŠ schválených v
rozpočtu na rok 2012. Z těchto důvodů je omezen vstup do zahrady MŠ pro rodi
s dětmi.                                                                                               
   V rámci 2.rozpočtové změny členové zastupitelstva podpořili nákup stroj
údržbu veřejné zeleně – město nakoupilo sekačky, křovinořezy a motorové pily.                                           
V polovině července město obdrželo oznámení o schválení zastupitelstv
kraje dodatečného navýšení a rozdělení finančních příspěvků na „Pravidla pro poskytnutí 
příspěvku na pořízení, rekonstrukci, opravu požární techniky a nákup v
jednotek sborů dobrovolných hasičů obcí Olomouckého kraje na rok 20
Město obdrželo od EKO-KOMu, a.s. „Osvědčení o úspoře emisí“ za rok 2011 a ta 
emise CO2 ekv. – 110,655 tun, úspora energie: 2 679 925 MJ. Vypočteno je vše na základ
studie: Posouzení systému sběru a recyklace obalových odpadů z hlediska jejich vlivu na 
životní prostředí, MT KONZULT (2011). 
   Olomoucký kraj dne 9.7. oslavil desetileté výročí od podpisu dohody o partnerství 
a spolupráci s Opolským vojvodstvím v Polsku. Na zámku Jánský vrch v Javorníku, kde 
partnerství 9. července 2002 vzniklo, a kde se při této příležitosti oficiáln
představitelé obou krajů v čele s hejtmanem Martinem Tesaříkem a opolským maršálkem 
Józefem Sebestou.  
        

Mgr. Irena Karešová, starostka

Plánované přerušení dodávky elektřiny 

V souladu s ustanovením §25, odst. 4, písmeno d, bod 6  a §25, odst. 4, písmeno e, 
bod 6  Energetického zákona dovolujeme si vás informovat o plánovaném p
dodávky elektřiny a to dle následujícího harmonogramu:  
  

dne :                 4., 6. a 11. 9. 2012     od    08:00   do   16:00   hod.
v obci :             Javorník  
část obce :       část ul. Havlíčkovy a Jánošíkovy od č. p. 318 dolů sm
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  MĚSTO JAVORNÍK                                                                                 

INFORMACE Z JEDNÁNÍ RADY MĚSTA: 

Rada města na svém zasedání dne 8. 6. 2012 mimo jiné projednala:
- informaci o hospodaření a plnění rozpočtu města za období 1-5/2012
- návrh nájemní smlouvy na nebytové prostory v domě č.p.  417 pro u
pracoviště úřadu práce  
- protokol Státní energetické inspekce z kontroly dodržování zákona č.406/2000 Sb., 
o hospodaření s energií 
- žádost Svazu tělesně postižených ČR, MO Javorník o zapůjčení zahrady u domu 
K. Ditterse na den 16. 6. 2012  
- rozdělení příspěvků a peněžitých darů z rozpočtu města v roce 2012
žené tabulky 
- návrh smlouvy o dílo s firmou Hřiště s.r.o. Brno na dodání a instalaci herních prvk
v rámci akce – dětské hřiště v zahradě mateřské školy 

             
         

MATRIKA 

Narození občánci : Timotei Lupascu 
Rodičům i dětem přejeme hodně št

Odešli z našich řad: Milan Dzubák, Ladislav Křížek 
Pozůstalým vyslovujeme up

Marcela Minksová, matriká

ÚŘAD PRÁCE 

Informujeme občany, že od července 2012 je zahájen provoz všech agend 
úřadu práce již na adrese nám. Svobody 417, Javorník 
Městskému úřadu Javorník) – zaměstnanost, státní sociální podpora, 
hmotná nouze, příspěvek na péči, dávky pro osoby zdravotn

MÍSTNÍ ORGANIZACE SVAZU TĚLESNĚ POSTIŽENÝCH                            
JAVORNÍK 

Pozvánka na zájezd
MO STP ČR v Javorníku dává na vědomí všem důchodcům z Javorníku, Travné, Zálesí 
a Bílého Potoku, že dne 25. září bude zájezd pro přihlášené důchodce do Krom
Přihlášky se budou přijímat dne 16. a 23. srpna 2012 v Klubu důchodc
Javorník se zálohou 100 Kč na osobu od 13. do 14. hodin. Vyzýváme všechny zájemce, 
aby se v uvedené dny přihlásili. Zároveň s uhrazenou zálohou. Kdo se p
nemůže na zájezd jet. 
Každý při přihlášení dostane program zájezdu. 

Za MO STP Javorník Milan Vávra
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OBNOVA BUDOV V JAVORNÍKU  
A POKRAČOVÁNÍ VÝSTAVBY EKOLOGICKÉHO CENTRA

   Občanské sdružení Ester zahájilo realizaci zpožděného projektu ROP 
zázemí pro sociální služby. V rámci tohoto projektu jsou modernizovány objekty na 
Polská 492 a na Zálesí 111, kde jsou umístěny sociálně terapeutické komunity pro lidi 
zdravotním handicapem. Třetím rekonstruovaným objektem jsou sociáln
a výcvikové dílny v objektu v Bílém Potoce. Dodavatel díla, který vzešel z
řízení, zaměstnal i pracovníky z Javorníku a okolí a nebrání se zam
řemeslníky. Termín dokončení je stanoven na konec září letošního roku.
   Také výstavba Ekologického centra pokračuje v souladu s
V nejbližších dnech dojde k technicky náročnému zastřešení budovy „A“, 
k montáži dřevostavby systému Thoma z Rakouska, kterým bude budova uzav
Termín dokončení Ekologického centra je plánován na prosinec letošního roku.
Zájemci o podrobnější informace se mohou obrátit na pana Výborného, telefon 584440151.

OVÁNÍ VÝSTAVBY EKOLOGICKÉHO CENTRA
ného projektu ROP – revitalizace 

rámci tohoto projektu jsou modernizovány objekty na ulici 
 terapeutické komunity pro lidi se 

etím rekonstruovaným objektem jsou sociálně terapeutické       
Dodavatel díla, který vzešel z výběrového 
a okolí a nebrání se zaměstnat i další 

í letošního roku.
souladu s harmonogramem. 

ešení budovy „A“, v srpnu potom 
Rakouska, kterým bude budova uzavřena. 

c letošního roku.
jší informace se mohou obrátit na pana Výborného, telefon 584440151.

Abe Staněk 
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MĚSTSKÉ KULTURNÍ STŘEDISKO                                                            

POZVÁNKA NA VÝSTAVY 

Městské kulturní středisko Javorník 
vás srdečně zve na výstavu Marcely Mrázkové 
"TAPISÉRIE"
7. 6. – 18. 8. 2012 
po - pá 8:00 - 16:30, so 11:00 - 17:00 

MĚSTSKÁ KNIHOVNA RUDOLFA ZUBERA JAVORNÍK
Vážení čtenáři,  
ještě stále můžete hlasovat o tématu přednášky Tomáše Černovouse, a to do 
15. 8. na http://kulturnidumjavornik.cz/index.php/knihovna,  
nebo přímo v městské knihovně. Témata přednášek jsou Královské Maroko 
a Báječná Kodaň. S mladým cestovatelem se pak setkáme v
knihoven v pátek 5. 10. 2012 v 18:00 v zrcadlovém sále Městského kulturního 
střediska Javorník.                                                                                          
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                                                                                          VH
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Sdružení Karla Ditterse z Dittersdorfu pod záštitou hejtmana Olomouckého kraje 
po

XX. ročník Mezinárodního  
hudebního festivalu

z Dittersdorfu
21. 9. 201

Předběžný program

21. 9. 2012 Kulturní dům Javorník v 18:00 
Vernisáž výstavy „Javornický fotograf Herbert Volkmer v nových souvislostech“

22. 9. 2012 kostel Nejsvětější Trojice Javorník v 19:00
Zahajovací koncert: MORAVSKÁ FILHARMONIE OLOMOUC a dirigent Petr 

Christoph Schimpke - Symfonie in F 
Carl Ditters von Dittersdorf - Koncert pro 2 housle a orchestr  
Vojtěch Jírovec - Symfonie F dur 
sólisté:   Vít Mužík a Antonín Hradil 

28. 9. 2012 Kulturní dům Javorník v 19:00 
FRANCOUZSKÉ ŠANSONY: Chantal Poullain a doprovod

30. 9. 2012 zámek Jánský Vrch v 17:00 
ANTIQUARIUS KVARTET PRAHA:„Kvartetní program z díla Karla 

Ditterse z Dittersdorfu“ 

6. 10. 2012 Zrcadlový sál Priessnitzových léčebných lázní Jeseník
 „O LÁSCE“: Dana Mimrová (flétna), Olga Jelínková (koloraturní soprán), Jan Petr (klavír)

10. 10. 2012 kostel Povýšení sv. Kříže Javorník v 19:00
„SÁM SE SVÝM STÍNEM“: Jiří Stivín 

20. 10. 2012 Jeseník v 19:00 
„BRÁNY BAROKA OTEVŘENÉ“: vokální a instrumentální hudba 

17. a 18. století 

27. 10. 2012 kostel Navštívení Panny Marie Bílá Voda v 19:00
„NEJZNÁMĚJŠÍ SKLADBY OD BAROKA AŽ PO 

ROMANTISMUS“: Trio od sv. Jakuba

9. 11. 2012 kostel Nejsvětější Trojice Javorník 
BOLSHOI don KOSAKEN (mužský pěvecký sbor): „Pravoslavné písn

lidové písně“ (členové tohoto souboru jsou sólisty evropských operních scén)

Věříme, že si z našeho programu vybere každý milovník hudby, a proto také všechny 
srdečně zveme na některý z výše uvedených koncertů! 

Festival se koná pod záštitou ministra kultury České republiky a hejtmana Olomouckého 
kraje a za významné podpory Sdružení Karla Ditterse z Dittersdorfu, M
střediska Javorník a Sdružení měst a obcí Jesenicka. 

Více informací na plakátech a stránkách www.festivalditters.cz, 
www.kulturnidumjavornik.cz a www.mestojavornik.cz.  
Změna programu vyhrazena. 

Dittersdorfu pod záštitou hejtmana Olomouckého kraje 
pořádá

ník Mezinárodního  
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA JAVORNÍK 

Slavnostní ukončení školního roku
V podvečer 27. června 2012 se sešli absolventi 
hudebního a výtvarného oboru spole
rodiči, spolužáky a přáteli v koncertním sále Základní 
umělecké školy Javorník, aby p
vysvědčení. Ta jim předala Mgr. Irena Karešová, 
starostka města Javorník. 

Absolventi  výtvarného oboru
Pod vedením paní učitelky Mgr. Marty Noskové 

ukončili úspěšně své studium I. stupně výtvarného oboru tito žáci: 
Libuše Belantová - vrstvením  a prostupováním odstínů se snažila dosáhnout barevnosti 
okvětních lístků. Pro svou absolventskou práci si vybrala detaily kvě
suchý pastel. 
Marie Kiriakovská - temperovými barvami zachycuje dynamiku a rychlost pohybu, 
pomáhají jí k tomu lehké tahy štětce a kombinace barev. 
Sára Průšová – pohyblivé odrazy na vodní hladině zachycuje temperovými barvami, 
využívá barevný a tvarový kontrast. 
Tereza Skopalová – nejvíce vynikala v malbě, proto si tuto techniku vybrala i k
práci. Vrstvením barevných tónů se snažila představit myšlenky. 
Petr Kaše – Petra charakterizuje přesná linka a precizní práce. Představuje nám fantazijní 
kresby, které bychom mohli chápat jako ilustrace k nějaké sci-fi knize.
Veroniku Hečkovou  - zaujala ladnost tvarů a tajemnost tváří. Ve své absolventské práci 
se inspiruje Modiglianiho portréty, využila také olejový pastel. 
Hana Zdráhalová – pro svou absolventskou práci si zvolila jedno téma 
které zpracovala různými technikami. Prohlédnout si můžete malbu a grafiku, tzv. suchou 
jehlu. 
Veronika Meixnerová – vystavuje studijní kresby, se kterými usp
zkoušek, a dále bude studovat na Střední průmyslové škole v Šumperku obor pr
design. 

  

Jejich práce jsou vystavené v koncertním sále ZUŠ Javorník a budou k
k nahlédnutí po celý školní rok 2012/2013.                                                                         
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JÁNSKÝ VRCH                                                                                          

SZ Jánský Vrch 
Móda v minulých staletích
1. července - 31. srpna 2012
Výstava historických oděvů a doplňků (kabelky, boty, náušnice, klobouky, pun
spodní prádlo aj.) 
Výstava je instalována v nově otevřeném III. patře zámku, kde se nacházejí hostinské 
pokoje. 
Vstupné: dospělí 50,- Kč, snížené 30,- Kč
  
Javornický rockfest, VI. ročník
10. srpna 2012 od 20.00 hod  na nádvoří zámku 
Vystoupí: Citrón, Grock a Enface (Vidnava) 
Vstupné: 180,- Kč

Hradozámecká noc 1. září 2012 v 18.00 hod
zámek Jánský Vrch se připojuje k celorepublikové akci Hradozámecká noc
divadelním představením 
Muzikant z Jánského Vrchu – Karl Ditters z Dittersdorfu – Mozartů
Na nádvoří zámku, v případě nepříznivého počasí v koncertním sále zámku.
Jednotné vstupné 150,- Kč

Věžní hodiny na zámku Jánský Vrch
   V poslední době jsem zaznamenala několik debat o nefunkčnosti vě
se starostkou, zastupitelstvo, sociální síť, články v periodiku aj. Nikdo se však doposud 
nezeptal na tento problém správy zámku nebo NPÚ, ú.o.p. v Olomouci, jež má zámek 
své správě. Vyjadřují se lidé, kteří nemají správné informace a nejsou k
(ačkoliv bylo v jednom periodiku zmíněno, že jsem byla přítomna na Hovorech se 
starostkou a paní starostce radila s odpovědí, ve skutečnosti jsem byla v
od Javorníku). Proto bych ráda situaci vysvětlila. 
   Věžní hodiny nejdou již třetím rokem. Jsou ve velmi špatném stavu a pot
opravu odborným pracovníkem. Oprava bude trvat cca 3 měsíce, kdy bude muset být 
hodinový stroj odvezen do dílny opravujícího. Předpokládané finanční náklady na opravu 
130 - 150 tisíc korun. Povolení na jejich opravu máme vyřízené a chtě
dříve, ale bohužel se vždy vyskytly jiné havarijní opravy, které musely dostat p
zejména opravy opěrných zdí (je jich tu spousta, téměř všechny ve špatném stavu, hrozilo, 
že dojde k částečnému zřícení nádvoří, schodiště a také i budovy u p
v minulém roce musela být rozebrána a znovu postavena zídka u zadní brány, opravy stojí 
nemalé částky), dále bylo třeba zřídit novou pokladnu pro návštěvníky (stará pokladna byla 
již nevyhovující, s plísní a vlhkostí), musel se staticky zabezpečit zd
všechny hromosvodové soustavy atd. Toto jsou věci nutné pro bezpe
návštěvníků. 
   Opravu hodin máme naplánovanou i v letošním roce, ale opět vzhledem k finan
možnostem. Čekají nás ještě důležité opravy - nákladná oprava vodovodního 
velký problém s přívodem vody), dále další opravy opěrných zdí. Nov
přibyla oprava další opěrné zdi (část se zřítila a zbylá část bude muset být také zbo
a postavena znovu), musí se opravit schodiště u zámku při výstupu z II. okruhu, opravit 
okapy, které nám byly ukradeny, po bouřkové činnosti jsme museli 
opravit elektronickou požární i zabezpečovací signalizaci atd. Toto jsou op
musí mít přednost. Již delší dobu také pracujeme na obnově zámeckého parku, musel se 
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zabezpečit, bylo zde několik havarijních stromů. Na revitalizaci parku jsme získali dotaci, 
ale část musíme hradit i z vlastních zdrojů.  
   Proto mě velmi mrzí, že tyto viditelné opravy zámku místní nehodnotí a všímají si pouze 
hodin.  
   NPÚ je státní příspěvková organizace, která hospodaří s omezenými finančními 
prostředky, proto, i když bychom velmi rádi, nemůžeme opravit vše a ihned, na vše také 
není možno získat dotační zdroje. 
   Závěrem mohu říci, že se budeme snažit hodiny v letošním roce opravit nebo alespoň
začít s částečnou opravou, také nám není lhostejná jejich nefunkčnost, ale opravdu 
musíme nejdříve zabezpečit havarijní záležitosti a teprve pak až to ostatní. Proto věřím, že 
naši situaci pochopíte.  
   Pokud byste nám chtěli nějak pomoci a přispět, pak více navštěvujte zámek, kulturní 
akce, které pořádáme i pro místní občany, neboť i z jejich výnosu můžeme následně něco 
opravit. V letošním roce o prázdninách jsme např. nově zpřístupnili třetí patro zámku atd.. 
Dále je možné poskytnout i přímo finanční dar na opravu hodin (u správy zámku oproti 
řádnému potvrzení), byli bychom za to velmi vděčni. 
Přikládám také odkazy na webové stránky: www.janskyvrch.cz a www.npu.cz, zde najdete 
příslušné kontakty, ptejte se, pokud vás něco zajímá. Rádi vám odpovíme, ale neřešte 
prosím věci o nás bez nás. 

Dále bych ráda vysvětlila i jiné záležitosti, na které se nás místní často ptají: 
1, Proč v parku není více laviček?
Z prostého důvodu, trápí nás vandalismus některých místních obyvatel, zejména mládeže. 
Schází se na rozhledně, v tújích u Hotelu pod Zámkem a také v parku. Výsledkem je 
nepořádek několikrát týdně, rozbité láhve, poházené plastové láhve a papíry, kálení na 
přístupovém schodišti, poničené odpadkové koše a hlavně lavičky. Opravdu není v našich 
finančních možnostech toto neustále obnovovat, proto jsme byli nuceni počet laviček 
značně zredukovat. Dokonce nám za návštěvního provozu ukradli i všechny armatury na 
veřejném WC. Nedávno jsem např. musela volat hasiče, protože si pár místních opilců
založilo oheň v parku v bezprostřední blízkosti zámku. Vůbec si ve své opilosti 
neuvědomovali, že plameny jsou již 3 m vysoké a může se vznítit park i zámek. 
2, Proč nejsou udržované některé části parku?
Park, i když působí jako celek, je značně nesouměrně rozdělen na několik parcel, jež mají 
jiné vlastníky. Největší část patří k zámku. Správa zámku své pozemky udržuje. Prioritně
udržujeme nejbližší okolí zámku a pak až zbytek parku. Samozřejmě se údržba odvíjí od 
našich finančních a také personálních možností. Části, které nejsou ve vlastnictví NPÚ, 
nemůžeme udržovat. Své dotazy proto musíte směřovat na jejich vlastníky: Město 
Javorník, Pozemkový fond ČR, Biskupství ostravsko-opavské. 
3, Proč na informační ceduli pod zámkem není uveden ceník vstupného?
V letošním roce jsme pořídili novou a přehlednější informační ceduli pod zámkem. Jsou na 
ní uvedeny ty nejdůležitější informace: otvírací doba, možnost platby a výběr okruhů    
s fotografiemi. Záměrně jsme neuvedli ceník vstupného, protože ten se často mění. 
Zhotovení cedule a také výlepu není nejlevnější, doufáme proto, že vydrží na několik let. 
Stejně tak postupují snad všechny turistické objekty. Proto komentář jednoho ze 
spoluobčanů v periodiku, že to nejdůležitější chybí a že méně majetná rodina musí nejdříve 
poslat zdatného posla, který se obětuje, vyšlape schodiště a prostřednictvím SMS sdělí 
ostatním, zda se vůbec vyplatí na zámek jít, mi přijde opravdu přehnaný. Ani jeden 
z turistů, kteří letos zámek navštívili, na toto nepoukazoval, naopak hodnotil, že již dole se 
mohl rozhodnou, který prohlídkový okruh si zvolí. 
  
Prosíme také občany Javorníku, aby svůj odpad z domácností a zahrádek nevozili do 
zámeckého parku. Od toho je tady sběrný dvůr a smetiště. Ztěžuje nám to práci na údržbě
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zeleně a také na revitalizaci parku, která v současnosti probíhá. Není také dobrou vizitkou, 
když návštěvníci zámku a města procházejí kolem odpadků.  
Děkujeme a těšíme se na vaši návštěvu zámku!    

                                                                      

HISTORICKÉ OKÉNKO                              

Historie předmětů denní potřeby 

PODKOVY 
   Tak docela obyčejná věc jako je podkova, ale i ona, i když si to ani neuv
svoji historii. Dnes lze s určitostí napsat, že i když se podkovy nacházejí p
archeologických výzkumech, horší je to s jejich časovým zařazením, protože není snadné 
určit časová kritéria. Železné pláty samy o sobě o žádné dataci neodpovídají, r
technika ano. Základem podkovy je nějaký železný plát vykovaný z jednoho kusu železa, 
na jehož konci se nachází nějaký výčnělek "ozub" (když kůň potřeboval zabrat), pozd
používají ozuby šroubovací. V dnešní době ozuby dělíme buď na rovnob
(podstatné je rozšiřování směrem od konců k přední straně). Stručně
prof. PhDr. Vladimír Nekuda DrSc. podkovy s ozuby rozlišuje na podkovy s
a klíncovitými ozuby, přičemž zmiňuje, že prof. Kazmierczyk 
s kvádříkovitými ozuby do období od druhé poloviny 13. stol. do 14. 
s klíncovitými ozuby od druhé poloviny 13. stol. až do 15. stol. Podkovy bez ozub
jen s jedním ozubem) jsou přitom starší než podkovy se dvěma ozuby. 
kladívkem vykována rýha. Dále na novější podkově je tzv. "hmatec"
páska dole v oblouku, tento prvek se nevyskytuje před začátkem 15.
středověkou podkovou je střední velikost - 110-130 mm, zatímco novov
jednou tak velké. U novověkých podkov se můžeme setkat i s názvem 
pro kopyto. 
  Všeobecně a velmi zjednodušeně lze napsat, že přestože se podkovy u nás zavedly 
patrně již koncem 9. stol nebo v stol. 10. až do 13. stol., bylo podkování koní vzhledem 
k vzácnosti železa poměrně řídké. Dále podkovávání koní se u nás rozši
11. a 12. stol. do 13. stol. převážně jen na předních končetinách, a dále až od stol.
13. a 14. v souvislosti s těžkou potažní prací. Jízdní koně se většinou nekovali. V období 
15. stol. již kůň nabýval na stále větším významu hospodářském, ale i vojenském a v
pravě a od poloviny 16. stol. se stavy koní zvyšovaly především pro potažní práce. 
Zrcadlem tohoto stavu by samozřejmě měl být objem, sortiment i kvalita tehdejší produkce 
podkov, ale také postupné vyčlenění kovářských dílen, které se již v období 15. 
století na výrobu podkov specializují. V dnešní době se podkovy č
strojově a vidět při práci kováře, jak vyrábí podkovy, a pak ková jimi kon
malému zázraku a, bohužel, tím naše děti už nemají moc šancí vidět toto krásné 

                                                                                       

Lesní pomníček v Travné konečně opět stojí
   V červenci 2012 byl instalován zrestaurovaný pískovcový pomníček z
místo v lese u cesty z Mariánského údolí po modré turistické značce na Bor
a bylo tak završeno několikaleté úsilí členů O.s.šoltýství Travná. 
   Stržený a značně poškozený pomníček byl po konzultaci s Dr. Pulkrtovou z
ústavu a po dohodě s Lesy České republiky s. p. předán firm
k odbornému zrestaurování. 
   I když se jedná o nikterak výjimečnou stavbičku, která není památkov
patrně o nejstarší datovanou památku v Travné a patrně jedinou bož

asnosti probíhá. Není také dobrou vizitkou, 

             Kateřina Danielová 
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Jesenicku. Díky zvláštní umělecké úrovni jsme usoudili, že z několika d
zaslouží. 
   Jde o solidní kamenické dílo, které představuje malebný prvek na neobvyklém míst
v hlubokém lese, které na vnímavého příchozího působí zvláštním dojmem a svádí 
k zamyšlení či k meditaci, zvláště když se seznámíme s jeho historií.
   Z nápisu na soklu se dozvídáme: "Zde nešťastně zahynula Johanna Rischerová 25.
1830. Opravil F. Rischer 1881", (překlad z němčiny). 
   Paní Cardová doplnila, že z vyprávění její babičky (za 
svobodna Rischerové), šlo o příbuznou, která se smrtelně
zranila při práci v lese, kdy se na ni při svážení dřeva převrátil 
vůz. 
    To nás přivedlo k nápadu, dát do prázdného výklenku, kde 
byl předtím nezjištěný obrázek, portrét sv. Šimona, který je 
patronem dřevorubců, a dát tak tomuto místu další rozměr.   
    Tímto chceme zároveň vyjádřit i určitý hold původnímu 
německému obyvatelstvu, které tuto krajinu po staletí usilovnou 
prací kultivovalo. 
   Bohužel část tohoto dědictví přišla po odsunu nazmar a o to 
více bychom měli opatrovat a zachovat zbytky toho, co se 
dochovalo a čeho bychom si měli vážit. 
   (Něco zcela jiného, a vyjadřuji zde názor našich členů, je 
snaha stavět nové pomníky padlým Němcům ve II. svět. válce, 
kdy se stali, ať už dobrovolně nebo ne, součástí nacistické 
mašinérie, která rozpoutala tuto válku se všemi jejími hrůzami a důsledky.)
    Občanské sdružení vložilo do projektu 10 000,- Kč (získaných prodejem Bor
likéru, pohlednic a triček) a práci a materiál na kamenný základ. Podě
Josefu Sedlákovi a dále Zdeňku Juříkovi, P. a J. Komínkovi, Eduardu Kabilovi a zvlášt
poděkování patří i tehdejší Radě města Javorník, která nám poskytla v r. 2009 
příspěvek dalších 10.000 Kč na tento účel. 
      Veřejné odhalení a vysvěcení bude poslední sobotu v srpnu. 
   Nejde o první ani poslední projekt občanského sdružení, který na tě
představíme. 

               Za Občanské sdružení šoltýství Travná Josef Komínek

SPORT

SPANILÁ JÍZDA ŽÁKŮ V SEZÓNĚ 2011/2012
   Do soutěžního ročníku jsme nastupovali s očekáváním, co přinesou zm
odchody hráčů, a také bylo potřeba vytvořit a vhodně doplnit mužstvo. Pr
ukázal, že zejména doplnění družstva kluky z Bernartic a i zařazení šikovných benjamínk
tým semklo a výsledek byl nad očekávání. V podzimní části jsme ztratili pouze 2 body za 
remízy v Lipové a České Vsi. Zato jarní část soutěže už byl doslova koncert a až na dva 
těsné výsledky s Mikulovicemi a Českou Vsí mužstvo ukázalo svou sílu a zasloužen
vyhrálo okresní přebor. V brance se střídali zkušený Fedora a nováček Vašut, který velice 
příjemně překvapil, a nastávající sezonu na něj družstvo bude spoléhat. V
kapitán Mazánek, do kterého vkládáme naděje i v dorostenecké kategorii
Navrátilové, Fedora L., Klamert a Šálek nedovolili soupeři více než 11 branek za celou 
sezonu, a tak obrana zaslouží velkou pochvalu. V záloze hrál prim dirigent Pracha
z něhož vyrůstá veliká osobnost, a je veliká škoda, že se vrací do svého mate
do Bernartic, který po roční pauze opět postavil obě žákovská družstva. Jeho rozeh
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využili i další záložníci jako Olšák, Kubáň a Opluštil a taky útok vedený nejlepším st
Dynama Kozubem, kterému připravovali palebné pozice především Novák a Planý. 
V průběhu sezony do mužstva dorazil i Weber, od kterého si příští sezonu slibuje
především střelbu branek. Ale i další hráči jako Polášek, Pavličík, Galo se neztratili a já 
věřím, že zkušenosti představí v následujícím ročníku, do kterého vstoupí oslabení 
odchody  6 hráčů roč.1997 a také návratem bernartických odchovanc
že po příchodu benjamínků je kostra vytvořena správně, a věřím, že kluci se v
cházejícím ročníku neztratí. Ten už bohužel bude bez mé přítomnosti, protože pracovní 
povinnosti mě odvádí daleko a nebudu mít možnost se plnohodnotně
přípravě. Každopádně v každou volnou chvíli kluky rád uvidím a novému trenérovi pomohu. 
Kdo jím bude, se rozhodne v průběhu léta. Adeptů je několik a já věř
makat tak jako letos. Závěrem bych chtěl popřát klukům odcházejícím do dorostenecké 
kategorie hodně úspěchů a pevné nervy, většině rodičů a hlavn
Pavličíkovi poděkovat za podporu a pomoc s kluky a taky zavzpomínat na krásné ukon
sezóny, které proběhlo 23. 6. na našem stadionu, kdy kluci až po penaltovém rozst
porazili své rodiče a završili tak skvělý rok neporazitelnosti!! Družstvo tvo

Vašut, Navrátil P., Navrátil F., Fedora L., 
Mazánek, Klamert, Šálek, Opluštil, Pracha
Kubáň, Polášek, Galo, Pavli
Planý a Weber (Adam). V
družstvo opustili Pokuta a Leskovjan.
   Tabulka střelců: Kozub 28, Pracha
15, Novák 13, Mazánek 9, Olšák 7, Šálek 6, 
Pokuta a Klamert 4x, Kubáň 3, Fedora D a Vašut 
2x, Polášek, Opluštil, Leskovjan a

                                                         
Přeborníci OFS Jeseníků žáků

                                                    

PLAVECKÉ ZÁVODY PRO DĚTI DO 9TI LET
Na konci školního roku se na bazéně v Javorníku konaly další plavecké závody, tentokrát 
pro malé děti předškolního věku a děti 1. – 3. tříd ZŠ. 
Rodiče se mohli konečně podívat, co se děti při výuce plavání nauč
plavat, radovat se z vody a dokonce i závodit….. 
   V letošním školním roce prošlo předplaveckou výukou 36 předškolních d
plaveckou výukou 44 prvňáčků a 44 druháčků . 
124 začínajícím plavcům se celý rok trpělivě věnují učitelé plavání, rodi
bohužel jako samozřejmost, že jejich děti umí plavat. 
V závěru roku přišlo své děti povzbudit jen 12 rodičů, zde jsou výsledky:

1. kategorie MŠ : 1. místo - Fudala Patrička, 2.místo - Matušková Zuzank
- Štroblíková Bohdanka, 4.místo - Argirovská Lucka, 5. místo 

2. kategorie 1. třídy:  1.místo - Haněl Dominik
3. kategorie 2. třídy:  1.místo - Rychlý Kuba
4. kategorie 3. třídy:  1.místo -  Jurišová Johanka, 2. místo - Argirovská Nelinka, 

3. místo – Uhrová Barča, 4.místo - Kozlová Klárka, 5. místo -
Vendulka, 6. místo – Kašová Verča
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                                                                   DS
 žáků ročník 2011/2012

Javorníku konaly další plavecké závody, tentokrát 

i výuce plavání naučily, mohli děti vidět 

edškolních dětí, základní 

itelé plavání, rodiče to berou 

zde jsou výsledky:

Matušková Zuzanka,  3.místo 
Argirovská Lucka, 5. místo - Kareš Vítek

Argirovská Nelinka,    
- Matušková 
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Děkuji paní starostce města Javorník za podporu, všem zúčastn
odpoledne ve vodě. Především děkuji týmu plavčíků a zároveň učitelů
při závodech a za trpělivost a kvalitní přístup k dětem při výuce plavání, jmenovit
Argirovské  a Víťovi Chorazymu. 

                                                                      Petra Gladišová, vedoucí bazénu 

Motorky a motorká
   Je jisté, že po přečtení názvu tohoto malého 
se čtenáři rozdělí na dva tábory. V
pomyšlení na tyto stroje a lidi okolo 
nůž v kapse, motorky se tady berou ja
a jejich řidiči jako hulváti, co nedodržují žádné p
anebo přinejlepším jako  potenciální dárci
druhém táboře berou tyto lidi a jejich stroje jako
krásného, svobodného a vůni benzínu vnímají jaksi jiným 

citem. V tom druhém táboře jsou navíc i lidé, kteří se se svým um
„mašiny“ dělí s jinými, a o to cennější je, že svoje zkušenosti předávají d
To se týká  i javornického klubu nebo spíše nadšenců o počtu cca 12 lidí, kte
kouzlu motoristického sportu zvaného  motocross. A že jsou tyto zkušenosti cenné 
a dopadají na úrodnou půdu, můžeme vidět na výsledkových listinách jednotlivých závod
které se konají v celé republice (Žamberk, Tanvald atd.). Namátkou m
alespoň některé z nich. Danek Štrajt jezdící na Suzuki s číslem 112 kubatura 85 se 
pravidelně umísťuje v závodech mezi 7.-8.místem, Ruda Rapaň  Suzuki 31 kubatura 450 
taktéž mezi 7.-8. místem a zatím nejúspěšnějším jezdcem je Honza Wiesner jezdící na 
Kawasaki 113 kubatura 250, který se pravidelně umísťuje do 5.místa a už si vychutnal 
i pocit, jaké je to stát na bedně.  
   Co napsat závěrem, snad jen, že je škoda, že se do dnešní doby nenašlo místo, kde by 
tito ,,vládci“ jednostopých vozidel mohli trénovat a tím dále šířit slávu nejen svoji
Javorníka.  

ČTVRTÝ ROČNÍK „RYCHLEBSKÉ 20, 30, 40“
V sobotu 9. června 2012 se pod hlavi
JJEEDDNNÉÉ LLOODDII konal turistický pochod „
30, 40“ – za finanční podpory Města Javorník

lupráce Informačního centra Jesenicka. Počasí se letos tvář
posledního okamžiku, ale nakonec byla teplota více než příjemná. Na trasy v
30 a 40 km se letos vydalo 198 účastníků, pro které bylo na Borůvkové ho
připraveno občerstvení v podobě klobásy. V cíli pak každý obdržel pam
kování od pořadatelů :o) „NEJ“ účastníky se letos stali: 
 Markéta a Ivana Danielovy (nejrychlejší účastnice na trase 7 km),
 Alexander a Petr Kleinerovi (nejrychlejší účastníci na trase 20 km),
 Vašek Votava (nejrychlejší účastník na trase 30 km), 
 Eliška Kaniová (nejrychlejší účastnice na trase 40 km), 
 Jindra Otáhalová (nejstarší účastnice, trasa 7 km, ročník 1937),
 Anička Poláková a Dominika Kvapilová (nejmladší účastnice

2012). 
Z celkového počtu 198 účastníků šlo 26 osob trasu na 40 km, 26 osob trasu na 30 km, 
91 osob trasu na 20 km a celých 55 účastníků pak „Rychlebskou 7“. 
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vlastní přání prošli Petr Hrouda a Jindra Gaja trasu Rychlebské 50, která se zde 
v minulosti chodila a kterou je možno, pokud bude zájem, znovu otevřít. Jim všem, 
stejně jako pořadatelům, kteří se na organizaci akce podíleli, patří velký dík. A pro 
všechny zúčastněné (i všechny ostatní) – „Potkáme se na Rychlebské“ v sobotu 8. 6. 
2013! 

Za občanské sdružení NA JEDNÉ LODI  
Karel, Alena a Martina Mařákovi 

Děkujeme pořadatelům, kteří se na realizaci akce podíleli: 
Dopitová Věra, Gajová Marcela, Lomázová Jaroslava, Mrázek Petr, Mrázek David, 
Mrázková Milada, Paprskář Josef, Paprskářová Pavlína, Poskočilová Zdeňka, Lacuchová 
Lída, Pospíšilová Jana, Kleinová Jana, Procházka Aleš, Procházková Ludmila, Surovíková 
Marie, Žáková Václava, Tacejová Jarmila, Seidlová Jana, Škodová Aliki, Hroudová Alena, 
Buchtelová Zdenka, Kaninská Irena, Janeček Pavel, Křížková Jana,  Švábek Jiří, Švábková 
Jarmila 

Když koně nejen pomáhají…. 
   Při procházkách přes Bílý Potok směrem do Rychlebských hor můžete narazit na malé 
stádečko koní, které se popásá ve velkých výbězích a jako by sem patřilo odjakživa. Vždyť
koně doprovázejí člověka již tisíce let, bojovali za něj ve válkách, kde i umírali, pracují 
v lesích, z jejich krve se vyrábějí různé očkovací látky, pomáhají postiženým lidem a lákají 
k pohlazení nejen děti. A řekněte upřímně,  co je krásnějšího a svobodnějšího nežli kůň? 
Bohužel po politických změnách došlo i na koně a nastával problém, kam s těmi starými, 
vysloužilými. Naštěstí se začali nacházet lidé, kteří chtěli a začali těmto zvířatům opravdu 
pomáhat. Jedním z nich jsou manželé Lenka a Miroslav Sodomkovi, kteří se do Bílého 
Potoka přistěhovali před několika měsíci. Začali pomáhat koním od roku 1997 a slavnostní 
otevření prvního azylu pro koně bylo v roce 2000 a za tu dobu se podařilo pomoci mnoha 
desítkám koní, kteří dělají radost dalším milovníkům koní. Koně přitahují i děti a mládež     
a zde se osvědčují ti starší klidní koníci, kteří nováčky trpělivě učí základům jezdeckého 
umění. Takže pomoc koním se vrací v podobě rozzářených dětských očí a co bychom pro 
své ratolesti neudělali? Příkladem může být naše první účast s koňmi na Dětském dni 
v Javorníku 3. 6. 2012, kdy se koně vůbec nezastavili celé odpoledne. Založili jsme proto 
občanské sdružení Ostrov Naděje, které spolupracuje s různými stájemi i majiteli po celé 
ČR, taktéž díky velké síti členské databanky koně umisťuje do náhradní péče. V současné 
době jsou zde na dožití 2 koníci a 2 shagya arabové, plemeno, které na Moravě patřilo 
k tradičním plemenům. Již nám sem ke koním chodí několik dětí, pořádáme i pobytové 
kurzy, takže je každý z vás u nás vítaný, i když je lepší se předem ohlásit. Do budoucna 
bychom chtěli spolupracovat se školami, mateřskými školkami, pořádat i nějaké hobby 
závody zaměřené hlavně pro mládež a nebráníme se i vystoupením na různých akcích. 
Závěrem bychom chtěli poděkovat obyvatelům Bílého Potoka za vstřícnost a podporu, 
ředitelce Městského kulturního střediska Javorník paní H. Poláškové za podporu a pomoc, 
taktéž i Městu Javorník a pevně věříme, že se podpora bude rozvíjet dál a prohlubovat.  
   Jistě vás také napadá otázka jak třeba pomoci? Můžete fyzicky při různých opravách, 
úpravách, finančně na účet o.s., popřípadně firmy či podnikatelé sponzorským darem (který 
můžete odepsat z daní, a my Vás budeme propagovat na propagačních materiálech), 
zakoupením propagačních pohlednic či kalendářů nástěnných, ale také třeba tvrdým 
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pečivem, ovocem- jablky,hruškami apod, nebo mrkví, či senem. Mys
zaslouží naši pozornost už proto, co pro lidstvo v jeho historii vykonali.
Děkujeme moc za Vaši přízeň. Lenka a Miroslav Sodomkovi Ostrov Nad
Potoce. 

Tel: 737919762 (lépe sms - ozveme se zp
signál), email:on8os@seznam.cz,
www.helphorses.webgarden.cz 

Kavalon ve cvalu 

HASIČI JAVORNÍK                                                                                

DUBEN 2012  
   Pátek 13. dubna by pro mnoho lidí mohl být zlým dnem, ale ne pro hasi
hasiči v těchto dnech otevírají své stanice široké veřejnosti. Hasiči v Javorníku své prostory 
lidem v tento den neukázali, ale místo toho vyrazili na kondiční jízdy 
o zdokonalovací jízdu pro všechny strojníky a řidiče naší jednotky. V
zasahovali u dvou událostí. 21. dubna odpoledne šlo o dopravní nehodu mezi obcemi 
Uhelná a Vlčice, kde došlo k převrácení osobního vozidla na střechu. Ke druhé události 
vyjíždíme již tradičně v posledním dni měsíce dubna. Jde o požární dohled nad pálením 
čarodějnic v centru našeho města. Je to zásah, který je prováděn preventivn

KVĚTEN 2012  
    K první události jsme vyjížděli už 3. května. Ve večerních hodinách jsme byli vyslání 
k vodní laguně, která se vytvořila v parčíku mezi městským úřadem a bowlingovou hernou. 
Voda ohrozila prostory bowlingové herny. Příčinou vytvoření laguny byl jednak silný déš
ale větším problémem byl odtokový kanál, který se ucpal. Po odč
pokusili kanál pročistit, ale to se nám nepodařilo. Abychom zabránili dalšímu p
do postižených míst, vystavěli jsme hráz z pytlů s pískem při vjezdu do par
Pod Zámkem. V neděli 13. května odpoledne vyjíždíme s oběma cisternami do obce 
Bernartice, kde byl nahlášen požár v rodinném domě. Nakonec se však ukázalo, že šlo 
o planý poplach. K další události vyjíždíme v pondělí 21. května dopoledne. Šlo o pomoc 
při snesení a naložení pacienta do převozové sanitky jesenické nemocnice. O p
ději vyjíždíme k odstranění včelího roje z bytového domu na ulici Družstevní. P
den měsíce května vyjíždíme k požáru trávy na pomezí naší a Polské republiky. 

ČERVEN 2012  
   K první události měsíce jsme byli vyzváni 13. června dopoledne. J
k blíže nespecifikovanému požáru na Hamberku. Jednotka byla ještě
volána, jelikož se jednalo nahlášené pálení klestu zaměstnanci Města Javorník. Událost 
proto byla kvalifikovaná jako planý poplach. K poslední události tohoto kvartálu vyjíždíme 
před půlnocí dne 19. června. Mělo se jednat o blíže neurčený požár v
Šlo o dva výtečníky, kteří si v zámeckém parku rozdělali oheň, aby si opekli špeká
Další informace o jednotce naleznete na stránkách www.sdhjavornik.estranky.cz       
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Kino Olympia – SRPEN 2012, jednotné vstupné 40,-/50,- Kč           

Sobota 4.8. 2012 v 17:00 hodin a ve 20
MÁME PAPEŽE!                 (komedie)                     
Z balkónu baziliky svatého Petra zazní slavnostní Habemus 
papam! a statisícový dav věřících netrpě
papeže. Ale balkón zůstává prázdný. Práv
odmítá ujmout funkce. V této situaci najde Vatikán jediné možné 
řešení. Povolá uznávaného psychiatra, aby vy
situaci. 
Citlivý snímek je založen na slovním humoru a inteligentních 
dialozích. Nabízí nevšední pohled do zákulisí papežské volby, 
která se odehrává v atraktivních prostorách suverénního 
městského státu ukrytého za zdmi uvnitř Říma.
přístupno od 12 let              titulky              

Sobota 11.8. 2012 v 17:00 hodin a ve  20
LÍBÁŠ JAKO ĎÁBEL            (komedie)                       
Příběh volného pokračování romantické komedie Líbáš jako B
začíná ve chvíli, kdy staré manželské svazky jsou definitivní 
minulostí a Helena s Františkem se pokoušejí za
Ovšem pouto s tím bývalým nelze zpřetrhat jen tak jednoduše. 
Stále je tu vaše rodina, vaše okolí a vaši d
společného soužití nutně patří. Helenin bývalý manžel, úsp
spisovatel Karel, se sice konečně odstě
domácnosti, může žít naplno svůj život sv
zjišťovat, že mu cosi chybí. Na Františkovu exmanželku Bohunu, 
energickou dámu, zvyklou vše řídit, pak situace dopadá ješt
tíživěji. Oba hledají cesty, jak partnery znovu získat pro sebe.
přístupno                                                             

Sobota 25.8. 2012 v 17:00 hodin a ve  20
SIGNÁL                   (komedie/drama)       
Poklidnou idylu rázovité vesničky, která je tak trochu od
od světa, nečekaně rozčeří sympatičtí mladíci Kája (Kryštof 
Hádek) a Filos (Vojta Dyk). Přijeli prý proto, aby vyhledali 
nejlepší místo pro instalaci nového mobilního vysíla
zisku vzbudí v místních  pochopitelné očekávání, zvlášt
dozvědí o  zajímavé finanční odměně pro majitele pozemku, na 
kterém bude vysílač stát. Vesnice se rychle stává bitevním 
polem a to s využitím všech povolených i nepovolených zbraní. 
Je ovšem otázkou, zda Filos s Kájou budou schopni naplnit 
očekávání, do nich vkládaná. Možná totiž nejsou tím, za co se 
vydávají… 
přístupno                                                                    115 minut

Sobota 18.8.2012 se nepromítá
Připravujeme na září: Železná lady, Bitevní loď, Okresní přebor…

Připravuje: Monika Bukalová

                    program   
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